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أصةلل »: الاعتقاديةة نةخ لةكل بتابة  تناول البحث دراسة نقدية لآراء أبي اليسـر البزدوي

 :وتكمخ أهمية البحث وأهداف  في. ، وذلك على ضلء عقيدة أهل السنة والجماعة«الديخ

ضرورة تقليم نصادر المخالفيخ ودراستها دراسةة علميةة، والك ةن عةخ ننةاها أصةحابها 

حيحة، ووضعها في ننزلتها التي يجب أن  تكلن فيها، نع وعقيدتهم، وإظهار بتبهم بصلرتها الصَّ

د عليهم  .السَّعي في لدنة ننها أهل السنة والجماعة بدراسة بتب المخالفيخ لهم والرَّ

أهميةة الملضةل  : حةل  المقدنةة. وقد اشتمل البحث على نقدنة، وأربعةة أبةلا ، ولاتمةة

ةةابقة، ونةةنها البحةةث، ول ةةة البحةةث : وجةةاء البةةا  افول فةةي. وأسةةبا  التيةةارا، والدراسةةا  السَّ

مةةة أبةةي اليسةةـر البةةزدوي، ودراسةةة حياتةة  وعصةةـرا نةةخ نختلةةن الجلانةةب، بةة لك ت ةةمخ ترج

: أنةا البةا  النةاني. ، وننهجة  فةي الاسةتدلال علةى نسةاعل الاعتقةاد(أصلل الةديخ)التعرين بكتاب  

فبعنةةلان اراء أبةةي اليسةةـر البةةزدوي الاعتقاديةةة فةةي االهيةةا ، وقةةد اشةةتمل علةةى  ك ةةة فصةةلل، 

وفي . في إ با  وجلد الله، و التنزيها  وافسماء والصفا  والقدر وأفعال اللهعرضت فيها اراءا 

ذبر  اراء أبي اليسـر البزدوي الاعتقاديةة فةي النبةلا  والسةمعيا ، حيةث تناولةت : البا  النالث

النبلة والرسالة وبل نا يتصل بها،  م تناولت السمعيا  وعرضت فيها اايمان بالجخ،  م اايمةان 

الآلر، وأليرًا البةا  الرابةع ذبةر  فية  اراء أبةي اليسةـر البةزدوي الاعتقاديةة فةي افسةماء باليلم 

 .وافحكام، واانانة والخكفة

وبان ننها الدراسةة نبنيةًا علةى جمةع اراء أبةي اليسةـر البةزدوي، وأقلالة  نةخ لةكل بتابة  

لمقرونةةة بالتَّةةدليل ،  ةةم عرضةةها علةةى نةةنها أهةةل السةةنة والجماعةةة نةةع المناق ةةة ا«أصةةلل الةةديخ»

 . والتعليل والترجيح، وذلك على ضلء المنها العلمي عزوًا وتخريجًا وتل يقاً وتعليقاً

أنَّ البزدوي أحد أعكم الم هب الماتريةدي، : وقد للصت الدراسة إلى عدة نتاعا، نخ أهمها

ك نسةلك فهل ناتريةدي العقيةدة سةاعر علةى نة هب شةيخ  اانةام أبةي ننصةلر الماتريةدي، وقةد سةل

المتكلميخ نخ افشاعرة والماتريدية في تقريةر العقيةدة والاسةتدلال عليهةا فةي أنةلر عةدة، بمةا أنَّة  

ةةنة والجماعةةة فةةي نسةةاعل ولةةالفهم فةةي نسةةاعل ألةةر  بةة ن : وقةةد أوصةةت الدراسةةة. وافةةأ أهةةل السو

نةخ  يتصد  أهل الالتصاص لدراسة بتب أهل الككم وإلراجها نةخ بةا  النقةد لهةا، نةع التحة ير

ةـرعية، والانحةرا  عةةخ نة هب أهةةل  اللقةل  فيمةا وقةةع فية  المتكلمةلن نةةخ نخالفةة النصةةلص ال َّ

 . م لتم البحث بفهارس لتيسير الاستفادة نن . السنة والجماعة
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Abstract 

This research tackles a critical study on Al - Bazdawi’s ideological Beliefs through his book: 

“Usul El - Deen” in the light of the creed of Ahlu Sunnah Wal Jama'a. The research 

significance and objectives embody in the need to scientifically assess and study dissents’ 

resources ،deeply inspect their ideologies and dogma ،accurately demonstrate their 

books ،correctly position them ،in addition to support the approach of Ahlu Sunnah Wal 

Jama'a by studying dissents’ books and refute them . 

The research has an introduction ،four chapters and a conclusion. The introduction 

includes the significance of the subject ،reasons behind its selection ،literature ،

methodology and research plan. The first chapter presents Abou El Yousr Al - Bazdawi’s 

biography ،viewing his life and era in various aspects. It also includes an introduction 

about his book (Usul El - Deen) and his inference methodology concerning creed issues. 

The second chapter entitled “Abou El Yousr Al - Bazdawi’s Ideological Beliefs on Theology” 

including three sections presenting his views on proving existence of Allah ،His attributes ،

names ،characteristics ،destiny and acts. The third chapter discusses Al - Bazdawi’s 

ideological beliefs on prophecies in terms of prophecy ،messengering ،and all related 

issues and metaphysics in addition to belief in Jinn and the Last Day. finally The fourth 

chapter presents Al - Bazdawi’s ideological beliefs on Allah’s manes ،provisions ،imamate 

and caliphate . 

The study methodology is based on collecting Abou El Yousr Al - Bazdawi’s views and 

sayings through his book “Usul El - Deen” to inspect them against the approach of Ahlu 

Sunnah Wal Jama'a and discuss them supported with evidences ،explanations and 

preponderance in the light of scientific approach concerning attributing ،extracting ،

authentication and commentary. The most important finding of the study are : 

Al - Bazdawi is considered one of most popular Maturidiyya followers. He followed the 

Maturidiyya creed and the steps of his Sheikh Imam Abu Mansur Al Maturidi ،he has taken 

the same path of Maturidiyya and Ashʿari theology about the doctrine and interfering it in 

various aspects. He agreed with Ahlu Sunnah Wal Jama'a is some issues and disagreed in 

others . 

The study recommends that specialists should critically study and refine the books of 

dissents (Mutakallimūn) to warn against previous repeated errors in breach of sharia 

provisions and deviation from the approach of Ahlu Sunnah Wal Jama'a. The research has 

an index by its end to facilitate using it.  


